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در ماه های گذشــته بیشــترین رقابت 
برای تولید واکســن کرونــا ۲۰۱۹ بین 
کشورهای اروپایی، چین، روسیه و آمریکا 
بوده است و همه این کشورها بودجه کلان 
و نهادهای مختلفی را برای ساخت واکسن 
بسیج کرده اند. چین اســت که دومین 
سازنده یک واکسن موثر برای درمان این 
ویروس پس از روسیه باشد اما رقابت ها 

در این میدان ادامه دارد .
 این در حالی است که شمار مبتلایان به 
ویروس کرونا از مــرز ۲۰میلیون نفر نیز 
فراتر رفته است و شمار کسانی که به این 
ویروس مبتلا می شوند در برخی کشورها 
نظیر هند، آمریکا و برزیل نه تنها کاهش 
نیافته بلکه بر شمار آن ها و قربانیان افزوده 
شده است و در اروپا کشــورهایی نظیر 
آلمان،  فرانســه و اســپانیا با موج های 

تازه ای از شیوع روبه رو شده اند.
تلاش برای ایستادن در صف 

سازندگان واکسن کرونا 
کار گزینش ۱۶۸ واکسن در سراسر دنیا 
آغاز شده  واز این میان ۲۸ واکسن وارد 
مرحلــه آزمایش های کلینیکی شــده 
است؛ واکســن های ســاخت چین در 
مرحله ســوم و پایانی این آزمایش قرار 
دارند.  روسیه نیز چند روز قبل اعلام کرد 
اولین واکسن را ساخته است و می خواهد 

نزدیک به ۵۰۰ میلیون آن را تهیه کند. 
این در شرایطی است که براساس شواهد، 
نزدیک به ۲۰کشور خواستار خرید این 
واکســن به میزان یک میلیارد شده اند. 
به دنبال ثبت نخستین واکسن کرونا در 
روسیه، رقابت کشورهای دیگر ازجمله 
چین و آمریکا و حتی برخی کشورهای 
اروپایی و آسیایی برای تولید واکسن، بالا 
گرفته است؛ به طوری که چین به عنوان 
یکی از کشورهای پیشقدم در این زمینه، 
اعلام کرد نخستین واکسن خود را ثبت 
کرده ات تا از این رقابــت جا نماند. پس 

از آنکه روســیه اعلام کرد واکسن کرونا 
را تولید کرده آمریکا خیلی زود از خرید 
۱۰۰میلیــون دز از یک واکســن تولید 
داخل خبر داد؛ چین هم تاکید کرده است 
برای ایستادن در صف سازندگان واکسن 
کرونا در تلاش است و نخستین واکنس 
خــود را ثبت کرده اســت. این وضعیت 
نشان می دهد جهش ها در زمینه تحقیق،  
توسعه و ساخت واکسن بلندتر شده است 
و در آینده ای نه چندان دور واکسن های 
مختلف ساخت کشورهای دیگر وارد بازار 
خواهد شد. این اقدامات، امیدواری برای 

پایان دادن به بحران کرونا ۱۹ را بیشتر 
کرده است.

کارایی واکســن و نتایج آن 
مشخص نیست

در چین هم البته شماری از متخصصان 
قبول دارند که کارایی واکسن و نتایج آن 
هنوز مشخص نیست اما بر این باورند که 
روسیه دارای قدرت فنی و علمی بالایی 
اســت و به نظر می رســد در این زمینه 
دستاوردهایی درخشان خواهد داشت که 
با این حساب این یک خبر مهیج و البته 
مشوق برای کل دنیا خواهد بود. »تا لینا« 

کارشناس ســاخت واکسن درچین می 
گوید: اصولا واکسن ســازی یک مرحله 
ســه گانه دارد تا قطعیت بیشتری برای 
پزشکان و کارشناســان به دست بیاید و 
همه کشورها در همین راستا فعالیت های 
تولیدی واکسن را ادامه می دهند. وی با 
بیان اینکه لازم است اطلاعات بیشتری 
از واکسن ساخت روسیه در اختیار قرار 
گیرد گفت: نتایج اضافی برای رســیدن 
به یک تصمیم نیاز است اما اگر موفقیتی 
به دســت آید آن زمان شاید بتوان خطر 
همه گیری احتمالی در زمســتان را به 

حداقل رساند.
وجود بیم و امید در دل مردم 

از ساخت واکسن کرونا 
آنچه امروز کارشناسان سازمان بهداشت 
جهانی و چین بر آن تاکید می کنند این 
است هر واکسنی که قرار است در اختیار 
مردم قرار گیرد باید دارای کارایی لازم و 
امنیت باشد. این دو عامل بیشترین نقش 
را در استفاده از یک واکسن ایفا می کند 
اما در این میان خبرهای ضد و نقیض در 
رابطه با ساخت واکسن کرونا بیم و امید 
را در دل مردم به وجود می آورد و هر روز 
خبرهایی در این زمینه باعث می شــود 
تا آن ها را در برزخی قــرار دهد؛ چراکه 
هنوز به طور قطع مشــخص نیست آیا 
این واکسن های تولیدی توسط کشورها 

می تواند کارساز باشد یا خیر!

در راستای توسعه خدمات الکترونیک 
صورت گرفت

راه اندازی پایگاه جدید مجله 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران

الهه امیری / گروه جامعه: در راستای توسعه 
خدمات الکترونیک نشــریات دانشــگاه علوم 
پزشکی و خدمات بهداشــتی درمانی مازندران 
پایگاه جدید نشــریه راه اندازی شــد. هدف از 
راه اندازی پایگاه جدید تســریع اطلاع رســانی 
عملکرد نشــریه، گســترش خدمات رسانی به 
پژوهش گران رشته های مرتبط و ایجاد امکان 
برقراری ارتباط بین محققان این رشــته بوده 

است.

 آمار جان  باختگان کرونا 
از مرز ۲۰۰۰۰ نفر گذشت

تسنیم: ســخنگوی وزارت بهداشت ضمــن 
تشــریح آخرین آمار بیماران و بهبودیافتگان 
کرونا در کشور گفت: مجموع جان باختگان کرونا 
به ۲۰هزار و ۱۲۵نفر رسید. سیماسادات لاری، 
سخنگوی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: خوشبختانه تاکنون 3۰۲هزار و 
۵۲۸نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها 
ترخیص شده اند. البته 3۸۶۸ نفر از بیماران مبتلا 
به کوویــد۱۹ در وضعیت شــدید این بیماری 
تحت مراقبت قرار دارند. بــه گفته وی تاکنون 
دو میلیون و ۹3۹ هزار و ۸4۰ آزمایش تشخیص 
کووید۱۹ در کشــور انجام شده است. براساس 
اعلام سخنگوی وزارت بهداشــت استان های 
مازندران، تهران، قم، گلستان، خراسان شمالی، 
اردبیل، اصفهان، البرز، خراسان رضوی، کرمان، 
سمنان، آذربایجان شرقی، مرکزی، یزد و گیلان 
در وضعیت قرمز قرار دارند. همچنین استان های 
فارس، ایلام، لرستان، هرمزگان، زنجان، قزوین، 
آذربایجان غربی، بوشهر، همدان، چهارمحال و 
بختیاری و کهگیلویه و بویر احمد هم در وضعیت 

هشدار قرار دارند.

نگفتم فقط دعا کنید درتهران 
زلزله نیاید

مهر: رئیس سازمان مدیریت بحران کشور گفت: 
نگفتم فقط دعا کنید در تهران زلزله نیاید؛ گفتم 
بعد از انجام کارهای پیشگیرانه ازجمله انتخاب 
استان های معین برای کمک رسانی، دعا کنید 
در تهران زلزله نیاید. اسماعیل نجار اظهار کرد: 
بحث ما برای تهران، آب ها و چشمه هایی بود که 
وارد زمین می شد. از این رو در بسیاری از جاها 
این چشمه ها را بستیم و راه قنات ها بسته شد. 
دامنه البرز را سیمان و آسفالت کردیم و این اقدام 
تا انتهای شهر ری ادامه دارد. هیچ آبی دیگر وارد 
زیرزمین نمی شود. از سوی دیگر نیز چاه احداث 
کردیم تــا آب را بالا بیاوریــم. وی افزود: حرف 
کارشناسان این بود که فاضلاب را نمی توان وارد 
چاه کنیم ولی می شود آب باران را وارد چاه کنیم 
همچنین نهرها نباید سیمان و آسفالت باشند و 
باید آب بغلتد و برود. برخی جاها هم باید شخم 

زده شود. این اتفاقات باید رخ بدهد. 

افزایش مبلغ تسهیلات دریافتی 
بازنشستگان

ایرنا: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از افزایش 
مبلغ تسهیلات دریافتی بازنشستگان سازمان 
تأمین اجتماعی خبر داد. محمد شریعتمداری 
در پیامی توئیتری نوشت: جای خوشحالی است 
که در شــصتمین سالگرد تأســیس بانک رفاه 
کارگران شاهد رشد بی ســابقه خدمت رسانی 
به بازنشســتگان ســازمان تأمیــن اجتماعی 
هستم. وی افزود: خوشبختانه مبلغ تسهیلات 
دریافتی به بازنشستگان از ۲۰۰میلیاردتومان 
به ۲۲3۰میلیاردتومان رسیده که ۱۱برابر سال 

گذشته است.

 توزیع رایگان داروهای 
CF بیماران

شهرخبر: رئیس مرکز مدیریت پیوند و درمان 
بیماری های وزارت بهداشــت ضمن تشــریح 
جزئیات برنامه های حمایتی بیماران CF از توزیع 

رایگان داروهای این بیماران خبر داد.
مهدی شــادنوش، در پاســخ به برخی موارد 
مطرح شــده در خبری درخصــوص بیماران 
مبتلا به CF )سیستیک فیبروزیس( بیان کرد: 
در راســتای حمایت از بیماران صعب العلاج از 
آذرماه ســال ۱3۹۷ این مرکز اقدام به تشکیل 
کمیته مشــورتی CF با حضور اساتید به نام در 
رشــته های مختلف مرتبط با بیماری شامل، 
فوق تخصص های ریه، گــوارش، غدد و تغذیه 
گرفت. وی افزود: در اولین اقدام صورت گرفته 
در این راستا جلســات کارشناسی که با حضور 
 CF اساتید دانشــگاهی برگزار شــد، بیماری
)سیســتیک فیبروزیس( در گروه بیماری های 
صعب العلاج و مورد حمایت برنامه های درمانی 
این معاونت قرار گرفته و بسته خدمتی بیماران 

CF تهیه شد. 
پس از برآورد هزینه های این بسته، دستورالعمل 
حمایتی بیماران خاص، صعب العلاج، سرطان و 
پیوند اعضا به کلیه دانشگاه های علوم پزشکی 
 کشــور ابــلاغ و از مهرمــاه ۱3۹۸ لازم الاجرا

 شد.
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مهار کرونا و توزیع ویروس  
ترس!

علی دهقان/ جامعه شناس
یکی از بی خاصیت تریــن راهبردها برای غلبه 
بر همه گیری کرونا، ترســاندن مردم و گفتن 
حرف های وحشــتناک و ناامیدکننده از آینده 
کووید۱۹ اســت که به نظر می رسد برخی از 
مســئولان اجرایی مهارت خاصی در این باره 
دارند. ایــن روزها گروه بزرگی از شــهروندان 
خبرهای مربوط بــه کرونا را پیگیری می کنند 
و تقریباً همه از نوپدیدبودن این ویروس اطلاع 
دارند امــا دقیقاً آن بخــش از آینده کووید۱۹ 
که در هاله ای ترســناک از سیاهی و مرگ فرو 
رفته اســت را فقط می توان از منابع رســمی 
دریافت کرد. همه مردم از عاقبت نامشــخص 
و افسارگسیخته کرونا مطلع هستند اما اینکه 
درست در وسط معرکه برخی مسئولان عادت 
کرده اند ســکان دار ناامیدی باشند و مرگ در 
بن بست کرونا را دائم مثل صدایی نامنقطع در 
گوش شهروندان زمزمه کنند، پدیده ای زجرآور 
است که به نظر می رســد مهم ترین کارایی آن 
باید پنهان کــردن حداقلی ضعف های اجرایی 
باشد. کسی نمی گوید به مردم امید واهی داده 
شــود یا حرف های غیرواقعی زده شود، اما این 
توقع نیز بیراه نیســت کــه در همهمه زندگی 
سخت شهروندان، واقعیت ها به گونه ای منتقل 
شود که بیشتر تبلور تلاش و همت موجود )در 
بخش های علمی کشور( برای غلبه بر مشکلات 
باشند تا صدای شیپور ناامیدی بدهند و زخم به 
افسردگی مزمن جامعه بزنند. این زبان، ادبیات 
و شاید سیاست تزریق ترس برای جلوگیری از 
شدت بحران البته به کنشی عمومی در بسیاری 
از حوزه های اجرایی تبدیل شده است. مثلًا ما 
سال ها از خشکسالی رنج می بردیم و هنوز نیز 
تا نقطه ایده آل فاصله زیادی داریم. مسئولان 
همیشــه این موضوع را گوشــزد کرده اند اما 
رادیوی آنان به گونه ای کار می کند که حتی بعد 
از یک بارندگی بزرگ و گسترده نیز بلافاصله و 
فوری روی موج ترس و ناامیدی می رود و مثل 
بوق در گوش مردم زنــگ می زند که به خاطر 
خشکســالی چیزی نمانده همه از بی آبی جان 
به جان آفرین تســلیم کنیم! هشدار به کسانی 
که بی آبی را رعایت نمی کنند درســت است، 
اما آیا نمی شــود بعد از یــک بارندگی مردم را 
اندکی با نمناکــی هوا و بوی خــاک باران زده 
تنها گذاشت و حداقل چند ساعت بعد از شکوه 
آسمان، کام شان را فشــار داد و تداوم طبیعی 
خشکسالی بعد از بارندگی ها را یادآور شد)آن 
هم با ادبیاتی آرام تر(؟ فقدان رعایت مطلوب یا 
عدم شکل گیری نظم اجتماعی مورد نیاز برای 
مقابله با کرونا دلایل دیگری هم دارد که یکی از 
آن ها می تواند بی اعتمادی به مجموعه اجرایی 
کشور باشــد. یکی دیگر می تواند انس گرفتن 
با گرفتاری ها و مصیبت ها باشــد. گسیختگی 
فرهنگی نیز حتماً از دلایل قابل تصور اســت. 
برای همین پیشنهاد می شود که واقعیت ها را با 
ادبیاتی دیگر روی سر جامعه بریزید. دلخوشی ها 
کم نیستند؛ می شــود برای کاســتن از قطر 
ناامیدی، خبرهــای ناخوش را به دلگرمی های 

خوشایند دوخت و راهی جامعه کرد. 
خبر آنلاین

یادداشت

منتشرکننده پرسش های کنکور 
هنر دستگیر شد

 نسل فردا: ســخنگوی ســازمان سنجش 
آموزش کشور از دستگیری داوطلب کرونایی 
منتشرکننده پرســش های کنکور هنر خبر 
داد و گفــت: وی به مراجــع قضایی تحویل 
داده شده اســت. فاطمه زرین آمیزی درباره 
داوطلب کرونایی که با گوشی خود از سؤالات 
کنکور هنر عکس گرفته و آن را در شبکه های 
اجتماعی منتشر کرده بود  اظهار داشت: بعد 
از پایان آزمــون دروس عمومی، یک داوطلب 
کرونایی در بیمارســتان طالقانــی تهران با 
سوءاستفاده از احساســات عوامل اجرایی و 
بیماران کرونایی، موبایل به سر جلسه برد، از 
سؤالات عکس گرفت و به شبکه های اجتماعی 
ارسال کرد. وی افزود: نکته قابل توجه این است 
که کنکور عمومی به پایان رســیده بود و فرد 
متخلف دستگیر و تحویل مراجع قضایی شد. 
وی با بیان اینکه فرصت تقلب از این داوطلب 
سلب شد گفت: با توجه به اظهارات این فرد، 
او قصد تقلب نداشت و هدفش بیشتر موضوع 
القای لورفتن سؤالات کنکور با توجه به وضعیت 
موجود بود. به گفته وی، سازمان سنجش برای 
این گونه افراد متخلف تقاضای اشد مجازات را 

خواهد داشت.

حادثه

برای برگزاری راهپیمایی اربعین تصمیم قطعی گرفته نشده استاستفاده از مجازات جایگزین حبس برای حمایت از مددجویان
شهرخبر: معاون حقوقی کمیته امداد امام خمینی )ره( گفت: از قانون مجازات جایگزین حبس در جهت حمایت و آموزش مددجویان 

تحت پوشش کمیته امداد استفاده می شود.
جعفر صباغیان گفت: به لحاظ اجرایی به دنبال این هستیم محاکم که قضایی نسبت به جایگزین مجازات حبس برای ارائه خدمات به 
مددجویان توجه ویژه ای داشته باشند؛ به عنوان مثال استاد دانشگاهی که به دلیل جرم، حبس برای او تعیین شده اگر بار اول او باشد 
براساس حکمی که قاضی برای او تعیین می کند به جای حبس چندین جلسه به تعدادی از مددجویان تحت پوشش امداد آموزش ارائه 
می دهد. وی تاکید کرد: مرتبط با حوزه کاری متهمان دست محاکم قضایی باز است تا از ظرفیت قانونی برای کمک به مددجویان امداد 

استفاده و مجازات جایگزین حبس را اجرایی کنند.

ایسنا: دبیر جلسه کمیته اجتماعی انتظامی ســتاد ملی مدیریت کرونا تأکید کرد:  هنوز برای برگزاری مراسم اربعین امسال تصمیم 
قطعی گرفته نشده است. 

حسین ذوالفقاری، در پایان جلسه کمیته اجتماعی انتظامی ستاد ملی مدیریت کرونا گفت: در جلسه کمیته براساس مصوبه ستاد ملی 
همه دستگاه ها، نهادها و سازمان ها باید نسبت به تهیه برنامه یک ساله همزیستی با کرونا اقدام کنند. بر این اساس تهیه شیوه نامه تدوین 
این برنامه ها در جلسه مطرح و چارچوب هایی نسبت به تدوین آن مدنظر قرار گرفت. وی افزود: برنامه های یک ساله دستگاه های مختلف 
برای همزیستی با کرونا ابتدا به کمیته اجتماعی امنیتی ستاد ارسال می شود و پس از بررسی برای تصویب نهایی به ستاد ملی کرونا ارسال 

خواهد شد. در این برنامه ها دستگاه های مختلف باید برنامه یک ساله خود را به صورت دقیق مورد توجه قرار دهند.

زهرا وفایی / گروه جامعه
Zahraavafaei2009@gmil.com

 برنامــه تحــول نظــام ســلامت بالاخــره طبق 
پیش بینی هایــی که در اواســط اجرایش توســط 
برخی کارشناسان شده بود اکنون عملًا به پروژه ای 
شکست خورده تبدیل شــده است. طرحی که گفته 
می شود اگر در شرایط فعلی کمتر از یک دهم آن برای 
کووید۱۹ هزینه می شــد مقابله با این بیماری بهتر 
صورت می گرفت. محسن مصلحی، دبیر شورای عالی 
نظام پزشــکی کشــوردرگفت وگو با »نســل فردا« 
پیرامون توقف طرح تحول ســلامت توضیح داد: در 
مردادماه سال ۹3 اشــکالات طرح تحول سلامت و 
عدم هم خوانی با برنامه های توســعه سوم و چهارم 
و پنجم که تا آن زمان ششــم نیامده بود، مکتوب و 
ارائه شــد. این ایرادات دال براین بود که وجود نظام 
سطح بندی خدمات ارجاع و پزشک خانواده ضروری 
است اما روند طرح تحول سلامت دقیقاً مسیر برعکس 
آن را طی می کرد. از طرفی تأمین منابع برای چنین 
طرح بزرگی که درآن زمان آخرین عدد و رقم اعلام 
شــده ۱۶۰هزارمیلیاردتومان برآورد شد، نیازمند 

کارشناســی های صحیح و علمی بود. وی ادامه داد: 
وقتی قرار است چنین سیاستی در حوزه درمان به اجرا 
درآید حتماً باید مطالعات قوی قبل از آن انجام شود. 
مراجع قانونی باید چنین رقمی را تصویب کرده باشند، 
معلوم باشد به چه استنادی می خواهند از آن خروجی 
بگیرند که متاســفانه این اتفاق نیفتــاد. فی البداهه 
با یک شعار پوپولیســتی که پرداخت از جیب مردم 
کم می شود، برنامه را شروع کردند و بعد درمیانه راه 
متوقف شد. مصلحی گفت: از دیگر اشکال های آن عدم 
توجه به بخش خصوصی بود و با قانون های بالادستی 
گروه هایی مانند ماماها، داروسازها، پزشک عمومی 
و...که دروازه بان حوزه سلامت بودند تناقض داشت؛ 
این اقشار وضعیتشان نامشخص بود. دبیرشورای عالی 
نظام پزشکی کشور خاطرنشان کرد: ما مدعی نبودیم 
که حوزه درمان مشکل ندارد، همه می دانیم مشکل 
دارد، آن موقع داشت الان بیشتر دارد اما راهش این 

نبود که ساختار را به طور کلی ازبین ببریم، قواعدی را 
به هم بزنیم که اصلًا دیگر قابل کنترل نیست و سعی 

براین باشد که با پول همه آن مشکلات را حل کنیم.
طرح تحول، توقع به  وجود آورد 

مصلحی، بازگشت به مبانی کارشناسی ارجاع 
را تنها راه حل عنوان کــرد و گفت: به نظرمن راهکار 
این اســت که گایدلاین ها و راهنمایی بالینی مان را 
تکمیل کنیم. سیستم بهداشت و درمان انضباط پیدا 
کند یعنی طبق نظام ارجاع پیش برویم. هرکســی 
به هرجایی نتواند مراجعه کند ولــی وقتی مراجعه 
کرد خدمات اســتاندارد دریافت کند. او تاکید کرد: 
این بی انضباطی که درسیســتم بهداشــتی داریم و 
به گمانمان به مردم آزادی داده ایم، درواقع بیشــتر 
به مردم ضرر می زنــد. مصلحی دراین بــاره یادآور 
شد: اگر وزارت بهداشت، نظام پزشکی و کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس واقعاً با هم هم سو باشند و 

مسائل سیاسی را وارد نکنند این کار شدنی است. 
تنها مانعش منافع شخصی و حزبی و گروهی است. 
دبیرشورای عالی نظام پزشکی کشور بیان داشت: با 
یک دهم پولی که درطرح تحول حیف و میل شد الان 
می توانستیم مقابله بهتری با کووید۱۹ داشته باشیم. 
وی افزود: از آن طرف هم کارانه هایی دراین طرح داده 
شد که این کارانه ها هزینه ها را بی جهت افزایش داد، 
تازه توقعاتی را هم برای سایر کارمندان ایجاد کرد. از 
اول هم آن ها که خبره کار بودند گفتند طرح را ادامه 
ندهید و مثل روز روشــن بود که شکست می خورد. 
مصلحی با بیــان اینکه »طرح تحول عملًا ســقوط 
کرده و خود دولت جمعش کرد«، اظهار داشت: دیگر 
چیزی از آن باقی نمانــده الان هم که کرونا آمده آن 
قدر هزینه دانشگاه ها بالارفته که دیگر طرح تحول 
یادشــان هم نیســت. بنابراین تنها راه این است که 
راهنمای بالینی را کامــلًا تدوین و ابلاغ کنیم و پای 
آن هم بایســتیم. اگر هم می خواهیــم با حرف های 
پوپولیســتی کاررابگذرانیم زیــر ۱۰درصد جامعه 
جراحان ما زیرمیزی می گرفتند که یک درصد جامعه 

پزشکی هم نمی شد.

دبیر شورای عالی نظام پزشکی کشور:

با شعار »کاهش هزینه ازجیب مردم« میلیاردها تومان هدر دادند!

محیط زیستشهری

سرپرست مرکز توسعه پیشــگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی کشــور خبر داد: با راه اندازی سامانه 
ــدر استان های کردستان، یزد، همدان، چهارمحال وبختیاری،  »تصمیم« با هدف کنترل و کاهش طلاق ـ
کهگیلویه وبویراحمد، خراسان جنوبی، سیستان وبلوچستان و منطقه کیش تمام استان های کشور از خدمات 
این سامانه بهره مند شدند. فاطمه رضوان مدنی افزود: این سامانه با هدف کنترل و کاهش طلاق از طریق افزایش 
نفوذ خدمات روان شناختی و ارائه خدمات یکپارچه در سراســر کشور و درراستای اجرایی شدن تفاهم نامه 
همکاری مشترک با قوه قضائیه برای ارجاع متقاضیان طلاق به مراکز مشاوره و خدمات روان شناختی تحت 
نظارت سازمان بهزیستی، راه اندازی شده است. رضوان مدنی گفت: با راه اندازی این سامانه در استان های یاد 
شده، تمام استان های کشور به سامانه تصمیم دسترسی پیدا کرده و می توانند از خدمات تخصصی بهره مند 
شوند. وی اضافه کرد: متقاضیان طلاق ابتدا باید از طریق سایت زمان http://zaman.behzisti.net اقدام به 
ثبت نام و دریافت کدرهگیری کنند، سپس از طریق سامانه تصمیم خدمات ارزیابی چندبعدی تشخیصی 
)غربال گری( و ارجاع به خدمات تخصصی روان شناختی با هدف کاهش اقدام به طلاق و در صورت بروز طلاق، 

کاهش عوارض آن را دریافت کنند.

باشگاه خبرنگاران جوان: رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور با اشاره به احیای دریاچه ارومیه 
اظهار کرد: اگر دریاچه ارومیه خشک می شد چندین میلیون نفر بی خانمان می شدند و باید هزینه زیادی 
می کردیم تا مردم را از غبار نمکی نجات دهیم؛ با وجود اینکه هزینه احیای دریاچه خیلی کمتر است. عیسی 
کلانتری بیان کرد: ۱۱هزارمیلیارد تومان برای احیای دریاچه ارومیه هزینه کرده ایم و خوشبختانه این دریاچه 

مراحل احیای خود را طی می کند.
 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور با اشاره به نقش بارش های اخیر در احیای دریاچه ارومیه گفت: 
ما این بارش ها را در دهه ۸۰هم داشتیم اما در سه سال اخیر با توجه به همان میزان بارش بیش از یک متر به 
ارتفاع آب افزوده شده است. کلانتری با بیان اینکه در دهه۸۰ حقابه دریاچه را گرفته بودند عنوان کرد: از اول 
دی ماه سالیانه بیش از ۶3۰میلیون مترمکعب آب جدید از رودخانه، همچنین بیش از 3۰۰میلیون مترمکعب 
آب از تصفیه خانه شهری وارد دریاچه خواهد شد. کلانتری با بیان اینکه از ابتدای سال جاری فقط خودرو های 
دارای استاندارد یورو۵ شماره گذاری شده اند تصریح کرد: اگر امروز شرایط سال ۹۲ و همان سوخت را داشتیم 

باید ۱۲کلان شهر تخلیه می شد.

برای کنترل و کاهش طلاق

تمام استان ها از خدمات سامانه »تصمیم« بهره مند شدند
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور خبر داد:

هزینه ۱۱هزارمیلیاردی احیای دریاچه ارومیه

عکس خبر 

ناظران سازمان سنجش با نظارت 
کارشناسان وزارت بهداشت، مصلای 
تهران را برای برگزاری کنکور سراسری 
سال ۹۹ آماده می کنند.
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آماده سازی مصلای تهران 
برای برگزاری کنکور


